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I<arel I<omárel< starší l<Vllli nadějnému lél<u na ral<ovinu prsu znovu 
spojil síly se svým synem - poprvé od bouřlivého rozpadu rodinného 
impéria. Jeho látl<u Mit0Ta111 teď čel<ají ldinicl<é testy. 
PAVEL KALOUŠ, FOTO: MICHAEL TOMEŠ 

NA TÉ DEBATĚ by vlastně nebylo 
nic zvláštního. Mitochondriím, apo
pt'áze nebo se11escentním buňkám 
rozumí tady v areálu nového Bio
technologického ústavu Akademie 
věd ve Vestci u Prahy každý. 

Jenže tentokrát nesedí v kance
láři ředitelky ústavu Jany Pěknicové 
žádný vědec, ale Karel Komárek 
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starší. Vystudovaný právník, který se 
svým synem Karlem, čtvrtým nejbo-

v 

hatším Cechem, vybudoval finanční 
impérium KKCG. Pojmy z buněčné 
biologie, které jsou laikovi 11esrozu
mitelné, inu ale potíže nedělají. 

,,Přitom jsem měl ve škole z che
mie dvojku jen z protekce a biologii 
jsem ne1něl vůbec. Nebavilo mě to," 

v 

us1nívá se Komárek. Sestašedesáti-
letý podnikatel se před pěti lety stáhl 
ze světa byznysu a začal se zajímat 
o výzku1n, do kterého investoval už 

,,vyšší desítky milionů korun" a sám 
se do něj i zapojil. 

Výsledek se jmenuje MitoTam. 
Látka, kterou s Komárkovou pomocí 
vyvinul biolog Jiří Neužil a která by 



mohla znamenat revoluci v léčbě ra
koviny. V první řadě tl nádorů prsu, 
na které dnešní léčba nezabírá, Ko
márek ale věří, že stejně tičinkovat 
by měla i na další typy rakoviny. 

„Byznys mě už unavoval. A chtěl 
jsem dělat něco užitečného. Přišlo 

v 

mi, že v Cesku moc nefunguje t1vá-
dění výsledků výzkumů do praxe, 
a protože mě vždycky lákaly výzvy, 
chtěl jsem dokázat, že to jde t1dělat 
rychleji, lépe a levnější. A teď se uka
zuje, že to jde," říká Komárek. 

O svém výzkumu až doteď ni
kdy nemluvil, rozhovory už několik 
let neposkytuje a i na setká11í 
s Forbesem kývl až po roč-
ním přemlouvání. Di'.1vod je 
jednoduchý. Příběh Mito
Tamu se blíží do finále. 

Nadějná látka má 
µspěšně za sebou prekli-

• 

se po rozdělení KKCG v roce 2010 
rozešel ve zlé1n a dlouhot1 dobu 
s ním vůbec nekomt1nikoval. Mito
Tam je první ,,byznysový" projekt, na 
které1n Komárkovi opět spolupract1jí. 

„Dotáhnout látku až k léku je drahé 
a já takovými prostředky nedispo
nuji. Proto se do projektu zapojilo 
KKCG," vysvětluje Komárek starší. 

PACIENTŮM SE MitoTam bude po
dávat nitrožilně ve formě roztoku, ale 
tady v laboratoři Biotechnologického 
ústavu má zatím podobu nažloutlého 
prášku, který se na dně zkumavky 

skoro ztrácí. ,,Tohle bude jedna 
dávka pro laboratorní myš," 

zkoumá Jiří Neužil obsah 
zkumavky proti světlu. 

Sedmapadesátiletý pro
fesor, který žije střídavě 

v 

v Cesku a Austrálii, kde pra-

nické testy, 
které potvrdily, 
V V I O ze u mys1 a psu 
ft111guj e, a teď 
ji čeká poslední 
klíčový krok -
klinické testy 
na lidech, které 
začnou v druhé 
polovině letoš
ního roku. 

„Chtěl jsem dol{ázat, že 
jde uvádět výsledlcy 
výzlrumů do praxe 

rychleji, lépe a levněji. 
A teď se ul<azuje, že to 

slcutečně jde." 

cuje na Griffith 
U ni versi ty, při
šel na to, že 
velmi účinně 
jde s rakovi11ou 
bojovat, když 

I VI se zautoc1 na 
mitochondrie 
rakovinných 
bt1něk. Tedy ja
kési elektrárny, KAREL KOMAREK STARŠÍ 

Pokud do
padnou dobře, 
mi'.1že jít o podobně srovnatelný 
úspěch, jako byl objev léki'.111a AIDS 
profesora Antonína Holého 11ebo vý
zkum imunoterapeutické léčby ra
koviny, kterou prostřednictví1n své 
firmy Sotio financuje Petr Kellner. 
A samozřejmě také o zajímavý byz-
nys s miliardovot1 hodnotou. 
,,Mně o výdělek nejde. Mohli by

chom případný zisk investovat do 
dalšího výzkumu, ale hromadit pe
níze nepotřebuju," tvrdí Komárek. 

,,Dopředu mě žene to, abychom po
mohli lidem s rakovinou." 

Kvůli tomu ted' dokonce znovu 
spojil síly i se svým synem, se kterým 

které buňce do-
dávají energii. 

A také řídí její přirozený zánik. 
Látka, kterou Neužilův tým vyvinul, 
donutí mitochondrie rakovinných bu
něk vytvářet kyslíkové radikály, které 
jsou pro ně toxické. To pak vede k je
jich apoptáze, tedy laicky řečeno ří
zené sebevraždě buňky. 

O významu mitochondrií pro ra
kovinné bt1ňky se ví už od rokt1 1929, 
kdy ho popsal americký chemik Otto 
Warburg, a ani základ MitoTamu 
není zcela nový (jde o modifikaci 
léku Tamoxifen, který se používá 
proti nádorům prst1). Neužil ale jako 
jede11 z prvních vědců dokázal t)rto 
poznatky převést do praxe. 

MITOTAM VĚDA 
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VĚDA MITOTAM 

Mito lab 
25.2 '11 

,;většina léků na rakovinu je zamě
ře11a 11a jeden konkrétní gen. Jenže 
rakovinná buňka ho často umí utlu
mit a tím dokáže léčbu obejít. Ale 
bez mitochondrie se neobejde nikdy," 
popist1je Neužil. ,,Díky tomt1, že -naše 
látka působí na ně, funguje i na ná
dory, na které už třeba p{ivodní Ta
moxifen neúčinkoval." 

Neužil se přitom původně věnoval 
výzkumu srdce a k rakovině se dostal 
náhodou až v roce 1999, když objevil 
molekulu, která měla nečekaně pro
tirakovinný {1činek. ,,To mě zaujalo. 
Srdce je krásný orgán, ale šance, že 
vymyslíte lék, je u rakoviny vyšší než 
u kardiovaskulárních nemocí," říká. 

Jenže k tomu bylo potřeba víc pe
něz na výzkum. Ve stejné době, kdy 
se Neužil pustil do jejich shánění, se 
shodou okolností na drt1hé straně 
světa v Praze potkal Komárek starší 
s šéfem Akademie věd Jiřím Dra
hošem a začal se zajímat o projekty, 
které by mohl podpořit. 

Původně chtěl financovat vý
zkum mozku, zajímalo ho lidské my
šlení a Parkinsonova nemoc, a i proto 
firmu, kterou kvůli svému vstupu do 
světa vědy založil, pojmenoval Smart 
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Brain. Chytrý mozek. ,,Zpočátku 
na to koukal jako laik, ale postupně 
jsme se dostali až k výzkumt1 rako
viny. Začal s deseti projekty a z nich 
ho nejvíc zaujal výzkum kolegy Neu
žila," vzpomíná Drahoš. 

Komárkovi tehdy bylo 60 a měl 
za sebou bouřlivý rozchod se synem, 
po kterém mu zbyla strojírenská část 
KKCG včet11ě firmy Bonatrans, mi
liardového byznysu s želez11ičními 
koly. Jenže každodenní řízení tako
vého kolosu bylo to poslední, po čem 
těsně před důchodem toužil. 

,,Sedět doma a okopávat zahradu 
mi přišlo ještě málo. Chtěl jsem dě
lat něco užitečného. Někdo v mém 
věku jezdí do lázní a já chodím do 
výzkumného ústavu. A t1žívám si to," 
přiznává Komárek. 

Důležitou roli ale nejspíš sehrála 
i rakovina prostaty, kterou v roce 2008 
sám prodělal. Byť dnes tvrdí, že nešlo 
o hlavní impulz. ,,Byl jsem v té době 
už vyléčený, a navíc jsem to tehdy bral 
jako takové větší nachlazení. Spíš jsem 
chtěl pomoct lidem, pro které byla ra
kovina větší rána," říká. 

S Komárkovou pomocí se výzkum 
každopád11ě pohnul rychle kupředu. 

„Bez jeho peněz by to nešlo," má 
jasno Neužil. V roce 2013, už dva 
roky po zahájení spolupráce, získal 
11a MitoTam patent, který dnes t1ni
kátní látku chrání v téměř 40 zemích 
světa. A v polovině loňského roku 
se pak pustil do preklinických testů, 
které měly dokázat účinnost a nezá
vadnost na psech a myších. 

,,Podařilo se to zvládnout rychle," 
pochvaluje si Komárek, ale zároveň 
přiznává, že se doteď nesmířil s po
malejším te1npem, než na jaké byl 
zvyklý z byznysu. ,,Třeba mě roz
čiluj e, že početí a 11arození labora
torních myší trvá deset týdnů. Tak 
vždycky kolegům v legraci říkám: 

Zkraťte to na dva, jste vědci, tak to 
řešte. Fakt je ten, že na pomoc čeká 
spousta lidí," zvážní Komárek. 

ROČNĚ JE V ČESKU s nádorem 
prsu diagnostikováno zhruba sedm 
tisíc žen a každý rok mu podlehnou 
dva tisíce z nich. 

,,Na nádory prsu dnes 1náme v kli
nické praxi řadu léků, ale na jeden 
vysoce agresivní typ, který je v české 
populaci zastoupený až z 15 pro
cent, moc nezabírají. Na ten bychom 
chtěli tuto látku vyzkoušet," říká Re
gina Demlová, primářka oddělení 
klinických hodnocení Masarykova 
onkologického ústavu, který 1ná testy 
provést. ,;v rámci onkologické léčby 
taková látka neexistuje, zacílení na 
mitochondrie je t1nikátní. Zároveň se 
ale také právě kvůli němu obáváme 
nežádoucích účinků," dodává. 

Klinické testy by měly začít v po
lovině letošního roku, v první fázi, 
která má trvat zhruba tři 1něsíce, se 
bt1de na třech pacientech testovat, 
jestli není MitoTam pro lidský orga
nis1nus toxický, ve druhé fázi se už 
do testů zapojí desítky pacientů, na 
kterých se má ověřit účinnost látky. 

Následovat pak musí ještě další 
dvě fáze s vyšší1n počtem pacientů 
a mezinárodním přesahem, na 
těch by se však tiž nejspíš podílela 



některá z farmaceutických firem. 
Úvodní dvě kola testů, která vyjdou 
odhadem na 150 až 200 milionů ko
r.un, z velké části zaplatí KKCG. 

,~ěděl jsem, že bude potřeba silný ... 

finanční partner, a protože se se 
synem bavíme, co kdo děláme, za
t1jalo ho to a byl zkrátka ze všech 
zájemců nejrychlejší," popisuje Ko
márek starší spojení se synem. 

KKCG za svou investici získalo 
poloviční podíl v celém projektu, 
Komárek starší nyní drží 25 pro
cent, po jedné osmině pak má 
Neužilova firma MitoTAX a Bio
technologický ústav. A ve stejném 
poměru by ·se dělily i případné 
zisky, které by se u schvále11ého léku 
pohybovaly v miliardách korun. 

,,Oslovila mě podstata otcova pro
jektu - MitoTam může vyléčit lidi 
s-rakovinou a zachránit jim život. Je 

INZERCE 

to užitečný výzkum, ale já v něm vi
dím i dobrý budoucí byznys," říká 
Karel Komárek mladší. 

Komárek už jedná s jednou far
macet1tickou firmou, ty se však ob-

,,Je to užitečný výzlrum, 
ale já v něm vidím tal{é 
dobrý budouóbyznys," 
vysvětluje I<omárel< 

mladší, proč investoval 
do otcova projel{tu. 

vykle do výzkumu zapojují až po 
druhé fázi klinických testů. ,,Mož
ností je pak několik. Bt1ď koupí pro
jekt celý, nebo jen patentová práva. 
Anebo budeme lék vyrábět sami, 

MITOTAM VĚDA 

i když to není moc pravděpodobné," 
uvažuje Komárek. 

K hotovému léku má ale MitoTam 
zatím ještě daleko. Například látka 
DCVAC/PCa, kterou vyvíjí Kellne- • 
rovo Sotio, prochází kl~nickými stu
diemi už sedmým rokem. ,~ěřím, že 
MitoTam může být účinný, ale ani 
to, že máte molekulu, která v labo
ratoři skvěle léčí, ještě neznamená, 
že někdo zaplatí půl miliardy dolarů, 
aby z toho byl lék. Teď nastává klí
čová fáze," připomíná Drahoš. 

Ko1nárek s Neužilem jsou ale 
přesvědčeni, že tenhle příběh bude 
mít šťastný konec. MitoTam zatím 
ve všech testech uspěl, je méně to-

xický než běžná chemoterapie a jeho 
princip by měl fungovat i na další 
typy rakoviny. ,,Myslím, že máme 
dost důvodů k optimismu," je pře
svědčený Komárek. () 
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